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Vragen D66 Actieplan Energie Armoede

Algemeen: 

In het actieplan worden veel aannames gedaan. Concrete data en onderbouwing ontbreekt. Veel van 
onze vragen aan dan ook over de onderbouwing om zoveel geeld uit te geven.

Algemeen Technisch
Blz 1-2 
Verschillende 
mogelijke 
consequenties

1. Hoeveel inwoners zitten er in de bijstand en is er een ontwikkeling/tendens 
waarneembaar? Circa 450 inwoners vallen binnen de uitkeringen rechtmatigheid 
(inclusief langdurige loonkostensubsidie). Aantal is relatief stabiel.

Ook het aantal uitkeringen is stabiel te noemen:

2. Hoeveel inwoners maken gebruiken van de meedoen regelingen en is er een tendens 
waarneembaar?
Meedoen: 1096 deelnemers. Dit zijn 524 gezinnen. De deelname is de afgelopen jaren 
stabiel.
Benutting van de energietoeslag van € 1.300. Hiervan hebben bijna 2.000 Montferlanders 
gebruik gemaakt. Verwachting was oorspronkelijk 1.400, dus deelname is erg hoog. Het 
Rijk heeft dit (grotendeels) gecompenseerd.
3. Wat zijn de werkloosheidscijfers van de gemeente Montferland en ook hier, is er een 
tendens? En 4. Zijn er ook werkgelegenheidscijfers van de gemeente Montferland 
bekend? 
Voor wat betreft de vragen 3 en 4 zijn geen actuele concrete cijfers bekend (afgezien van 
CBS cijfers die online beschikbaar zijn). Uit de ambtelijke contacten blijkt wel dat het 
bedrijfsleven in Montferland nog steeds zit te springen om personeel.

Zorgelijk is het echter het type bedrijfsleven dat veel energie (moet) verbruiken. Onze 
ondernemersverenigingen hebben dit recent aangegeven. Specifiek moeilijk is het, op 
enkele uitzonderingen na, bij de horeca. Na de coronacrisis en daarmee het uitstel van 
betaling voor de vennootschapsbelasting, staan hier veel bedrijven er slecht voor.
Dit laatste werd deze week bevestigd in een gesprek met Koninklijke Horeca.
Hier kunnen we in 2023 de nodige faillissementen of bedrijfsbeëindigingen verwachten.

5. Zijn er meer geregistreerde crisissituaties?  Op dit moment niet waarneembaar in de 
acute situaties. Wel zitten veel GGZ-aanbieders vol en is er (personeelskrapte) sprake van 
wachtlijsten. Dit is overal in NL het geval. Zeker agv Corona is de psychische veerkracht 
van (jonge) inwoners geraakt met extra hulpvragen die ook complexer dan vroeger zijn.
6. Is er een daling in het ledenbestand van verenigingen waarneembaar? Op 22 
november is met 10 grote sportverenigingen gesproken irt energielasten. Deze 
verenigingen (voetbal, tennis, zwem en volleybal) zien nog geen ledendaling. Het 
merendeel heeft de contributie niet, deels beperkt verhoogd.
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7. Zien verenigingen meer leden die via meedoenregelingen? Verwachting is dat dit op 
dit moment stabiel is. Na de winter zou dit een toename kunnen zijn (beperkte toename 
is de verwachting).
8. Is er een stijging te zien in de Vroegtijdig school verlaten (VSV)? Niet van toepassing. 
Relatie energielasten zien we niet direct (kosten schoolboeken)? Waar nodig acteert 
leerplicht uiteraard tijdig. 
De voorlopige VSV cijfers over schooljaar 2020-2021 zijn van maart 2022. Landelijk, en 
ook in de Achterhoek, stijgen de cijfers. Achterhoek breed is er een stijging te zien van 
316 (1.2%) naar 369 (1,45%). 
Ondanks deze stijging, doet Montferland en de regio het nog steeds ontzettend goed: we 
liggen namelijk (ver) onder de landelijke VSV-percentages. Van de 40 RMC-regio’s staan 
we daarmee wederom op de tweede plaats als het gaat om het laagste aantal VSV’ers! 
Een heel mooi succes dat door de gezamenlijke inspanningen met alle partners in de 
regio is bereikt. 
De RMC blijft zich inspannen voor deze jongeren en zoekt de samenwerking met de 
scholen en de (keten)partners. 
9. Is er inzicht of er al activiteiten zijn weggevallen of zijn dat aannames? Is ons nog niet 
bekend. Veel meerkosten voor inwoners (flexibele contracten) worden namelijk pas 
vanaf januari verwacht. Waarbij overigens het merendeel van de sportverenigingen 
stevige meerkosten heeft. Oplopend tot vele tienduizenden euro’s. Ook inwoners 
worden uiteraard geraakt door oplopende energie/elektrakosten, naast inflatie.
10. Zijn er meer faillissementen geregistreerd? Zie eerdere beantwoording: voor zover 
ons bekend (nog) niet of zeer beperkt.
11. Is er extra toeloop op de bestaande regelingen?
We zien een stijging in de kosten van de regeling in 2022 ten opzichte van 2021 van 
ongeveer 10% tot 15%. Het betreft hier kosten voor bijzondere bijstand, gebruik van de 
Menzis Garant-regeling en de Meedoenregeling.  

Blz 3. 
Werkwijze
Mail die 
verstuurd is. 

12.Wanneer is het overzicht van uitkomsten te verwachten? Dit is een ambtelijk 
overzicht op basis van een quick scan. Deze informatie is in te zien. Maar het veld is juist 
gemeld dat deze informatie niet officieel wordt gedeeld (informatie is namelijk per 
organisatie/vereniging) en het doel was juist dat partners in vertrouwen en openhartig 
konden reageren.
13.Is de sociale raad meegenomen in de voorbereiding? Zeker, met hen is gesproken en 
ze zijn actief meegenomen.
14.wanneer is het voorstel te verwachten? Het actieplan Energiearmoede is de 
vertaalslag vanuit de vanuit het veld ontvangen reacties. Aanvullend komen concrete 
maatregelen die na vaststelling gemeenteraad worden opengesteld voor bijvoorbeeld 
sportverenigingen en cultuurinstellingen.
15.Naar welke motie wordt er verwezen, waarbij de focus ligt op dorpsraden? De motie 
Koude-Toeslag wordt bedoeld.

5. Wie 16.Is input alleen aangeleverd via de enquête of ook op andere wijze? En zo ja, krijgt de 
raad hier inzicht in? Er is een mail uitgegaan waarop partijen hebben gereageerd. Dit is 
geen officiële enquête en zo is deze ook niet bedoeld. Het ging erom om enig idee te 
hebben van de problematiek in het veld. Deze informatie is in te zien bij de betrokken 
ambtenaar, maar wordt niet gedeeld. Dit is voorafgaand juist aan partners gemeld.
17.waarom is Plavei niet betrokken? De mail is onder andere uitgegaan naar scholen, 
dorpshuizen en sportverenigingen. Met Plavei vindt uiteraard veelvuldig overleg plaats, 
maar Plavei is in de basis zelf verantwoordelijk voor haar huurwoningaanbod.
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6. Kosten 18.Hoe is maximaal 100.000 euro aan wijk- en dorpsraden te verklaren? Wijk- en 
dorpsraden hebben geen vastgoed. Er wordt ook niet naar verwezen in de motie Koude 
toeslag De budgetten in het actieplan betreffen aannames. In de uitwerking moet blijken 
welke meerkosten wijk- en dorpsraden hebben. De meerkosten zitten ook in de stijging 
van huurkosten. Hierin worden stijgende kosten van gas- en elektra doorberekend. 
Zodoende willen we ook met een regeling (zie ook actieplan) hieraan tegemoet komen. 
Dit is in de geest van de motie Koude toeslag.
19. LOKO bonnen, huis aan huis verspreiden. Waar komt dat vandaan? In het actieplan 
zijn voorstellen en ideeën geopperd. Dit zijn opties. De raad heeft tijdens de 
begrotingsraad al een keuze gemaakt rondom LOKO-bonnen, gekoppeld aan 
mantelzorgers. Deze variant is ook ambtelijk besproken. Er is bewust in het actieplan 
gemeld: mocht de raad LOKO-bonnen huis aan huis willen verspreiden: dan zijn hier 
stevige kosten mee gemoeid. Dat is als ‘reminder’ benoemd om daarmee ook enig 
realisme mee te geven richting de gemeenteraad.
20. Volgens de planning zouden er nu al regelingen voor activiteiten bevordering worden 
uitgewerkt. Is bekend dat het nu al nodig is? De witgoedregeling is geactualiseerd. Ook 
de regeling voor dorpshuizen, cultuur- en sportverenigingen is in de basis gereed. Deze is 
als gevolg van stevig gestegen uitgaven noodzakelijk. Daarmee is een verantwoording 
van kosten tot september 2022 begroot. Aangezien de winter nog volgt is in het voorstel 
zodoende ook gemeld dat een 2e aanvullende regeling voor de maanden september 2022 
– juni 2023 gewenst is. Juist deze periode zullen de uitgaven stevig stijgen. Voor enkele 
sportverenigingen is een voorschot noodzakelijk om niet failliet te gaan.
21. In het actieplan wordt niet gerept over uitbreiding meedoenregelingen en verhogen 
armoedegrens maar in het raadsvoorstel wel. Daar zijn erg veel kosten mee gemoeid. 
Kan dit toegelicht worden waarom dit in het raadsvoorstel staat en waar die meerkosten 
meegenomen zijn? Het actieplan geeft in het ‘gele kader’ een overzicht van 
mogelijkheden. Ook hierin wordt oprekken van de Meedoenregeling gemeld (kosten 
€ 100.000 tot € 200.000). Het klopt dat stevige kostenstijging een gevolg kan zijn. Zeker 
bij ophogen van armoedegrenzen naar 130% tot 150% zoals in andere gemeenten is 
besloten. Zonder de financiële consequenties exact te kunnen zeggen zal, mocht de raad 
hiertoe besluiten, een stijging van uitgaven met enkele tonnen zo maar realistisch zijn. 
Ook zal ambtelijk de formatie op orde gebracht moeten worden, aangezien regelingen 
ook uitgevoerd moeten worden. Tevens is het de vraag of een ophoging gewenst is met 
een risico op afschaling per 2024? Ambtelijk is dit nagekeken. Risico op vervuilde 
bestanden is zeker aanwezig en ook veel teleurgestelde/gefrustreerde inwoners kan het 
gevolg zijn (gaan terug in bijdragen en moeten op een nader moment weer meer 
betalen).

22.Wordt er rekening gehouden met de vele particuliere initiatieven ook in onze 
gemeente? Waar deze bekend zijn wel. Waar mogelijk sluiten we hier ook graag op aan, 
zoals de voedselbank/kledingbank, etc..
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Vragen nav Raadsvoorstel:

Besluit: / Algemeen:

23. Hoe verhoudt zich dit raadsvoorstel en de Algemene Reserve met de genomen besluiten in de 
begrotingsvergadering, waarbij ook de AR wordt aangesproken?  En waar ook verwezen is naar het 
Actieplan EnergieArmoede. Is dit voorstel daar nog op aangepast? Dit is een financieel te technische 
vraag die we vanuit de beleidsafdeling sociaal domein helaas niet kunnen beantwoorden. Voor zover 
bekend was een X-percentage (€ 400.000 is in het proces wel eens gemeld) vanuit dit actieplan al in 
de meerjarenbegroting verwerkt. Of dit feitelijk ook in de meerjarenbegroting (jaarschijf 2023) is 
verwerkt is ons op dit moment niet bekend.

Het Actieplan en raadsvoorstel is er niet op aangepast, aangezien deze al vooruitlopend op de 
bespreking van de meerjarenbegroting in routing is gebracht.

Beslispunt 2

24. Welke rol is er voor de wijk- en dorpsraden ? Zij kunnen ook hun meerkosten huur, gas- 
en/of elektra (indien van toepassing uiteraard) declareren.

Blz 3

25. Verruiming meedoen regeling en ophogen armoede grens; daar staan geen ingeschatte 
kosten tegenover. Wat zijn daarvan de kosten en hoe worden die gedekt? Het ophogen van 
de armoedegrens staat namelijk niet in het actieplan, wel in het raadsvoorstel? Waar komt 
dit voorstel dan vandaan en waar is dit op gebaseerd (welk bestaand beleid?) Het is aan de 
gemeenteraad om hierin keuzes te maken. Zie ook beantwoording vraag 21. Kostenstijging 
gaat om tonnen. Er is geen structurele dekking: zou ten laste moeten gaan van de reserves, 
waarmee er geen duurzaam karakter voor de te nemen maatregelen is.

• Meerkosten Energietoeslag bij een stijging van 120% naar 130%. We verwachten dat 300 
huishoudens extra in aanmerking komen voor de energietoeslag, dit is mogelijk gezien de 
over intekening van de huidige regeling een conservatieve inschatting. 300 keer € 1.300 = 
€ 390.000. Kosten formatie uitvoering Energietoeslag. Kosten formatie 300 keer 2 uur = 600 
uur, is circa € 22.000. Totale kosten: € 390.000 + € 22.000 = € 412.000. Dekking moet 
hiervoor gevonden worden in de Algemene middelen.

26. Hoe zit het met landelijke regelingen voor sportverenigingen en accommodaties om te 
verduurzamen? Op welke wijze activeert de gemeente  verenigingen daarvan gebruik te 
maken? We volgen de provinciale regelingen + landelijke ontwikkelingen op de voet. Vanuit 
de provincie Gelderland verwachten we € 5 per inwoner voor oa. Sportverenigingen. Deze 
bijdrage van zeg € 175.000 kan mede als dekking worden benut voor dit voorstel.

27. Op welke wijze wordt actief gestimuleerd dat verenigingen en accommodaties zelf gaan 
verduurzaam? Hiervoor zijn diverse lopende regelingen actief. Het is natuurlijk aan 
verenigingen zelf of zij hier deel aan nemen. Mede afhankelijk van de financiën uiteraard.

28.  Hoe zit het met de gemeentelijke accommodaties in relatie tot huurtarieven? De gemeente 
probeert de lasten voor de gemeentelijke zalen en hallen zo laag als mogelijk te houden. Via 
de reguliere P&C-cyclus wordt uw raad hierover geïnformeerd wat de ontwikkelingen zijn.

Senior Sociaal Domein 
Jan Hutten, 24 november 2023.


